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3 عامل کمبود روغن 
در فروشگاه ها

عدم شفافیت در اطلاع رسانی، عدم مدیریت به هنگام 
توزیع و عدم برخورد با احتکار، ســه عامل کمبود روغن 
نباتی در فروشــگاه ها با وجود مقدار کافی از این محصول 

در کشور است.
به گزارش خبرنگار ما، چند روز قبل از انتشــار خبر واگذاری 
ســهام شــرکت صافولا، خبر افزایش قیمت روغن از بهمن ماه از 
ســوی مقامات صنفی منتشر شد. به همین دلیل، بخشی از مردم 
بــه خریدهای بیش از نیــاز روی آوردند. این در حالی رخ داد که 
عرضه روغن، متوقف شده بود. انتشار ناگهانی خبر خروج شرکت 
صافولا از بازار روغن ایران، که از عدم شــفافیت مسئولان، نشأت 
می گرفت خریدهای بیش از نیاز مردم را تشدید کرد اما از توزیع 
روغن خبری نبود. گزارش میدانی خبرنگار ما، حکایت از این داشت 
که برخی توزیع کنندگان صراحتاً می گفتند: »روغن تا بعد از افزایش 

قیمت توزیع نمی کنیم.«
با این حــال، اکبر فتحی؛ معــاون برنامه ریــزی وزارت جهاد 
کشاورزی، رسانه ها را عامل به  هم ریختگی بازار روغن معرفی کرد 
و در حالی که قفســه های روغن در فروشگاه ها با اقلام دیگری پر 
شده، اظهار داشت: روغن مورد نیاز کشور تامین است و کمبودی در 
این زمینه نداریم و مسائل پیش آمده در بازار روغن جو روانی دارد!

 دیوار کوتاه رسانه
به گزارش خبرگزاری تســنیم، او دربــاره وضعیت بازار روغن 
خوراکی و نگرانی مردم از این بازار و همچنین ادعای برخی مبنی 
برتعطیلی 35 کارخانه روغن کشی گفت: مادامی که ما نتوانیم بخش 
عمده روغن خوراکی مورد نیاز خود را در داخل کشور تامین کنیم؛ 

به دلایل مسائل خارجی و داخلی این مشکلات پیش می آید.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی با بیان 
اینکه طی سال های گذشته روغن مازاد بر نیاز داخلی داشتیم که 
مصرف شــده است، افزود: اکنون مسائل پیش آمده در بازار روغن 
جو روانی دارد زیرا همان میزان روغن و مواد اولیه وارد شده و باید 
کفاف نیاز داخلی را بدهد. ویترین مغازه ها و فروشگاه ها و انبارهای 
بخش های دولتی و خصوصی نشــان می دهد که کمبودی در بازار 

روغن وجود ندارد)!(
فتحی افزود: اخیرا دو رویداد منجر به به هم ریختگی بازار روغن 
شده است که یکی واگذاری سهام یکی از کارخانه های توسط یک 
سرمایه گذار خارجی بود که این سهام به سرمایه گذار داخلی واگذار 
شده اما آنچه که در فضای مجازی مطرح شد این بود که یک کشور 
ســرمایه خود را از ایران خارج کرده است که این موضوع از لحاظ 

روانی تاثیرگذار است.
وی با بیان اینکه رسانه ها درچنین مواقعی باید به جای ایجاد 
التهاب، واقعیت ها را مطرح کنند، افزود: درحالی که سرمایه گذاری 
داخلی همه سهام را خریداری کرده و کارخانه، تولید و مواد اولیه 

سرجای خودش است.
معــاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی 
رویــداد دوم را افزایش قیمت جهانی روغن خام و همزمانی آن با 
تعیین سهم و سقف ارزی کالاهای اساسی در داخل کشور دانست 
و اظهارداشت: همزمانی این موارد با یکدیگر تاثیر بر قیمت روغن 
گذاشــت که همین امر باعث شده مردم تصور کنند که کشور با 

کمبود روغن خوراکی رو به رو شده است.
فتحی افزود: اخیرا ثبت ســفارش جدیدی مازاد بر نیاز داخل 
انجام شده و آنچه در بنادر در نوبت ترخیص بود نیز در حال ترخیص 
و ورود به بازار است. بازار روغن، روند طبیعی خود را طی می کند 

و به زودی آرامش به بازار روغن باز می گردد.
گفتنی است، عامل اول کمبود روغن، اعلام خبر افزایش قیمت 
این کالا از بهمن ماه از سوی برخی مسئولان و هجوم مردم برای 
خرید بیش از نیاز بود. در چنین شرایطی، توزیع باید افزایش یابد 
اما این امر رخ نداد و احتکار صورت گرفت. ضمن اینکه نقل و انتقال 
سهام صافولا، چند ماه طول کشیده اما خبر آن ناگهان منتشر شد.
حالا وزارت جهادکشاورزی به جای توضیح درباره عدم اشراف 
خود به اتفاقات پشــت پرده این حــوزه، ناکارآمدی توزیع و عدم 
برخورد با محتکران و گروکشــان؛ دیواری کوتاه تر از رسانه ها پیدا 
نکرده و ترک فعل های خود را به گردن آنها انداخته اســت. اتفاقاً، 
رصد رسانه های اصلی کشور نشان می دهد که آنها در ماجرای روغن، 
صرفاً بازتاب دهنده سخنان مسئولان و وضعیت فروشگاه ها بوده اند.

  گرانی روغنی که نیست
به گزارش ایسنا، قیمت جدید ۱۴ نوع روغن نباتی برای مصارف 
خانگی و قنادی، بر اســاس مصوبه ستاد و کارگروه تنظیم بازار به 
ترتیب با افزایش ۱5 و ۲۱ درصدی ابلاغ شد. این محصولات شامل 
انواع روغن مایع و نیمه جامد مصرفی خانوار و روغن قنادی است.
میزان افزایش نرخ، ۱5 درصد برای روغن نباتی مصارف خانوار 
و ۲۱ درصد برای مصارف قنادی اســت که برای اجرا در تولیدات 
جدید صنایع از تاریخ ۱۲ دی ماه سال جاری ابلاغ شده است. این 

در حالی است که روغن، همچنان کمیاب است.

اقتصاد کشور را به سیاست خارجی گره نزنید

FATF تکرار آزمون خسارت بار برجام این بار با

در کنار تمام گرانی ها، گرانی دارو موضوع 
تکراری و همیشگی زندگی کارگران شده است 
و این موضوع باعث شــده کارگران به سمت 
درمان های خودســرانه بروند، چرا که هزینه 

رفتن به پزشک و درمان را ندارند.
به گــزارش خبرگزاری تســنیم، در کنار تمام 
گرانی ها، افزایش چشــمگیر قیمــت دارو، به ویژه 
پس از حذف ارز ترجیحی، فشــار مضاعفی بر اقشار 
کم درآمد، به ویژه کارگران و بازنشستگان، وارد کرده 
است. برخی گزارش ها حاکی از افزایش قیمت داروها 

تا ۴00 درصد است.
»حســن صادقی«، عضو کمیتــه درمان کانون 
بازنشســتگان تأمین اجتماعی تهران، اظهار داشت: 
بســیاری از بازنشستگان به دلیل افزایش هزینه های 
خرید داروی آزاد، دچار مشکل مالی شده اند. این در 
حالی اســت که داروهای تحت پوشش بیمه عمدتاً 
داخلی هستند و برای درمان بیماری های صعب العلاج، 
بازنشســتگان ناچار به خرید داروهــای خارجی با 

قیمت های بالا از بازار آزاد می شوند.
این افزایش قیمت ها در شرایطی رخ می دهد که 
بســیاری از کارگران و بازنشستگان با حقوق ثابت و 
محدود، توانایی تأمین هزینه های بالای دارو را ندارند.

برخی از آن ها مجبور به صرف بخش قابل توجهی 
از حقوق خود برای خرید داروهای ضروری هستند. 

به عنوان مثال، یک بازنشسته اظهار داشته است که 
با حقوق ماهیانه ۱0میلیون و 600هزار تومان، حدود 

860هزار تومان را صرف خرید دارو می کند.
علاوه بر این، افزایش قیمت داروها منجر به کاهش 
دسترسی به داروهای حیاتی و تأثیر منفی بر سلامت 

عمومی جامعه شده است.
 برخــی از بیماران به دلیل هزینه هــای بالا، از 
ادامه درمان منصرف می شــوند که این امر می تواند 
به تشدید بیماری ها و افزایش هزینه های درمانی در 

بلندمدت منجر شود.
در این میان، دولت وعده داده است که با پرداخت 
مابه التفــاوت تغییرات نرخ ارز به بیمه ها، از افزایش 

پرداختی از جیب مردم جلوگیری کند.
 بــا این حــال، برخی از کارشناســان و فعالان 
کارگری نسبت به اثربخشی این اقدامات ابراز تردید 
کرده و خواستار برنامه ریزی دقیق تر و حمایت های 

مؤثرتر از اقشار آسیب پذیر هستند.
در مجموع، افزایش قیمت دارو و ناتوانی کارگران 
و بازنشستگان در تأمین هزینه های دارویی، به یکی از 
معضلات جدی اجتماعی و بهداشتی در کشور تبدیل 
شده است که نیازمند توجه و اقدام فوری مسئولان 

ذی ربط است.
»ســمیه گلپور« رئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگری کشور هم درباره کاهش قدرت خرید 

کارگران گفت: در کنار تمام گرانی ها، گران شدن دارو 
موضوعی است که باید به طور حتم از سوی مسئولان 

پیگیری شود.
وی با اشاره به اینکه درمان موضوعی حائز اهمیت 
در ســبد هزینه های کارگران اســت که این روزها 
مشــاهده می کنیم افزود: این روزها فشار گرانی ها 
را بر جیب خالی کارگران مشاهده می کنیم. توجیه 
دولت و وزارت بهداشت این است که علت گران شدن 
دارو, جلوگیری از ورشکستگی داروسازان است. اگر 
دولت به فکر مردم بود برای دارو یارانه می داد تا موج 

آزاد سازی و تعدیل به دارو نمی رسید.
 رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 
کشور، بیان کرد: متأسفانه مدت های زیادی است که 
در جیب کارگران هزینه ای برای درمان باقی نمی ماند. 
کارگران به ســمت خود درمانــی رفته اند. اکنون با 
گران شــدن دارو، شرایط برای کارگران سخت تر از 

گذشته می شود.
وی اظهار داشت: تا قبل از گرانی دارو هم کارگران 
شاغل و بازنشســتگان تأمین اجتماعی با دریافتی 
اندکی که دارند برای تأمین دارو به خصوص داروهای 
بیماری های خاص، مشکلات بسیار داشند. چرا که 
اکثر کارگران بیان می کنند که بسیاری از داروها با 
بیمه پایه پوشش داده نمی شود. سقف پوشش بیمه 
تکمیلی هم محدود است. عملًا  کارگران از جیب خالی 

خود باید هزینه دارو را پرداخت کنند.
این فعال کارگری ادامــه داد: مدت های زیادی 
است که سهم درمان در سبد هزینه های خانواده های 
مزد بگیر دیده نمی شــود. در حــال حاضر زمزمه 
گرانی دارو شــنیده می شــود. اما برخی داروخانه ها 
اعلام می کنند که هنوز دارو با نرخ جدید از ســوی 
تولید کنندگان توزیع نشــده است. طبیعی است به 
محض ورود محموله های جدید دارویی، گرانی ها فوراً 

اعمال می شود.
گلپور با انتقاد از اینکه چرا در بودجه سال آینده 
ارز ترجیحی دارو و کالای اساسی کاهش یافته است، 
گفت: بدون شک با آغاز سال جدید نیز موج جدیدی 
از گرانی ها بر سفره کارگران تحمیل خواهد شد. در 
برخی از داروها میزان گرانی تا ۴00درصد است. وزیر 
بهداشت، پرداخت مابه التفاوت به بیمه ها را برای عدم 
افزایش پرداختی از جیب مــردم، به عنوان راهکار 
جلوگیری افزایش قیمت دارو دانسته است. امیدواریم 

این وعده آقای وزیر عملیاتی شود.
وی تصریح کرد: گران شــدن دارو یعنی محروم 
ماندن طبقات فرودست از تامین آن و البته گرانی و 
کمبود دارو معنای دیگری هم دارد. مردمان ساکن 
مناطق محروم، کمبودها را جدی تر تجربه خواهند 
کرد. در این شــرایط، از بیمه ها و بیمه گرها هم کار 

چندانی برنمی آید!

حذف ارز دارو تحمیل مضاعف گرانی به مردم است

تســهیلات  جدید  آمارهای  بررســی 
پرداختی بانک ها به شرکت های زیرمجموعه 
خود نشــان می دهد تا پایان آذرماه جمعا 
۳۲۱ هزار میلیارد تومان به شرکت های خود 

پرداخت کرده اند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، مجلس شورای 
اســلامی در جزء »5« بند »ح« تبصره »۱6« قانون 
بودجه ســال ۱۴0۲، دولت را مکلف کرد اطلاعات 
مربوط بــه تســهیلات پرداختی به شــرکت های 
زیرمجموعه بانک ها را )شــرکت هایی که بانک ها به 

هر میزان سهام آنها را دارا می باشند( منتشر کند.
بر همین اساس هم بانک مرکزی، اصل تسهیلات 
پرداختــی بانک ها بــه شــرکت های زیرمجموعه 
 خودشان را تا پایان آذرماه سال جاری منتشر کرد.
  از ۲8 بانک و مؤسسه اعتباری، لیست تسهیلات اعطایی

۲۲ بانک و مؤسسه اعتباری به شرکتهای زیرمجموعه 
منتشر شده است.

اطلاعات شش بانک درباره تسهیلات پرداختی به 
اشخاص مرتبط منتشر نشده است؛ بانک های توسعه 
صادرات، مسکن، ایران ونزوئلا، پست بانک، سرمایه و 

توسعه تعاون اطلاعاتی دراین باره منتشر نکرده اند.
بانک مرکزی ریز اطلاعات تســهیلات پرداختی 
به اشــخاص مرتبط به بانک های اقتصاد نوین، دی، 
تجارت، خاورمیانه، شــهر، کارآفرین، کشــاورزی، 
ایران زمین، پارسیان،  پاسارگاد، رفاه کارگران، آینده، 
سینا، سامان، گردشــگری، ملت، مؤسسه اعتباری 
ملل، ملی، صادرات، صنعت و معدن ســپه و مسکن 

را منتشر کرده است.
داده های بانک مرکزی نشــان می دهد مجموع 
اصــل تســهیلات اعطایــی ۲۲ بانک و مؤسســه 

 اعتباری به شــرکت های خود تا پایان آذرماه امسال
 به 3۲۱ هزار و ۴۴۲ میلیارد تومان تومان می رسد.

بانک آینده همچنان رکورددار بیشترین تسهیلات 
پرداختی به اشخاص مرتبط است؛ مانده غیرجاری 
تســهیلات پرداختی این بانک به اشــخاص مرتبط 
 کــه عمدتاً مربوط به ایران مال می باشــد، 85 هزار

و 367 میلیارد تومان است.
بعد از بانک آینده، رکورد بیشــترین تسهیلات 
پرداختی به اشــخاص مرتبــط متعلق به بانک های 
شهر، ملل، پاسارگاد، گردشگری، ایران زمین و ملت 
اســت. بانک های  خاورمیانه، صنعت و معدن، سپه 
و کارآفرین کمترین وام را به اشــخاص مرتبط خود 

پرداخت کرده اند.
در پایــان آذرماه امســال، بانــک اقتصاد نوین 
یک هــزار و 736 میلیارد تومان، بانک دی 7 هزار و 

357 میلیارد تومان، تجارت یک هزار و ۱8۴ میلیارد 
تومان، خاورمیانه ۴۴5 میلیارد تومان، شهر 73 هزار 
و ۴۴9 میلیــارد تومان، کارآفرین یک هزار میلیارد 
تومان، کشاورزی ۱6۱9 میلیارد تومان، ایران زمین 
۲5 هــزار میلیارد تومان، پارســیان ۲۴6۴ میلیارد 
تومان، پاســارگاد ۲۲ هــزار و 378 میلیارد تومان، 
 رفاه کارگران ۱۱ هزار و 3۲5 میلیارد تومان، آینده
 85 هزار و 367 میلیارد تومان، سامان ۱6۴9 میلیارد 
تومان، گردشــگری ۱9 هزار و ۱8۲ میلیارد تومان، 
 ملت ۱8 هزار و ۱96 میلیارد تومان، مؤسســه ملل
ملــی تومــان،  میلیــارد   9۱9 و  هــزار   3۲   
۲973 میلیارد تومان، صادرات 9۴۱۴ میلیارد تومان، 
ســینا ۱565میلیارد تومان، ســپه ۱۱۲5 میلیارد 
 تومان، صنعت ومعدن 335 میلیارد تومان و مسکن
۱۱0 میلیارد تومان به اشخاص مرتبط  وام داده اند.

گزارش بانک مرکزی مشخص کرد

وام ۳۲۱ هزار میلیارد تومانی بانک ها به شرکت های زیرمجموعه خود

ادامه از صفحه ۶

آگهی های

مفقودی

کمپانــی-  ســند  ســبز-  بــرگ 
پرایــم  خــودرو فیدلیتــی  کارت 
مشــکی  رنــگ   1403 مــدل 
شــهربانی  شــماره  بــه   متالیــک 
 98 یــران  ا  -58 ص   358 
و شماره موتور ۶1354 و شماره 
شاسی 1032۶24 مفقود گردیده 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی خبر داد

کشت گندم در ۶ میلیون و 400 هزار هکتار 
از اراضی کشور

مجری طرح گندم وزارت جهادکشاورزی گفت: سطحی 
حدود شش میلیون و ۳۹۰ هزار هکتار گندم آبی و دیم توسط 

کشاورزان کشور کشت شده است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، سهراب سهرابی درباره وضعیت 
کشت گندم، اظهار داشت: براساس آخرین گزارش ها از سازمان های 
جهادکشاورزی استان ها از این میزان سطح کشت، چهار میلیون 
و ۲۲0 هــزار هکتار گندم دیم و دو میلیــون و ۱70 هزار هکتار 

گندم آبی است.
وی افزود: از ابتدای فصل کشــت تاکنــون 390 هزار تن بذر 
اصلاح شــده شــامل ۲۲۲ هزار تن بذر گندم آبی و ۱68 هزار تن 
بذر گندم دیم میان کشاورزان کشور توزیع شده و مابقی بذر ها به 

صورت خودمصرفی است که براساس اصول فنی کشت شده اند.
مجری طرح گندم وزارت جهادکشــاورزی با اشاره به کاهش 
بارندگی هــا، افزایش میانگیــن دما و آثار آن بر مــزارع گندم از 
کشاورزان خواست برای جلوگیری از خسارت ها به دستورالعمل ها و 
توصیه های فنی جدید که هر هفته از طریق رسانه ها و سازمان های 
جهادکشاورزی استان ها به کشاورزان اطلاع رسانی می شود، عمل 

کنند.
ســهرابی تصریح کرد: کشــاورزان در شرایط بحرانی به لحاظ 
آب و هوایی، براســاس توصیه های فنی کارشناسان سازمان های 
جهادکشاورزی استان ها و کارشناسان پهنه مستقر در مراکز خدمات 
جهادکشــاورزی، کود های ازته، پتاسه، ریزمغذی ها و محرک های 
رشد را در مزارع خود مصرف کنند و کشاورزانی که به منابع آبی 
دسترسی دارند در زمان های مناسب به ویژه در مرحله پنجه زنی 

و ساقه رفتن، آبیاری را انجام دهند.
وی ادامه داد: به علت کاهش بارش، کشاورزان به طور قطع با 
طغیان برخی آفات مانند سوسک سیاه )زابروس(، سوسک قهوه ای، 
آفت سن غلات، مینوز برگ غلات، شته سبز، شته روسی و علف های 
هرز رو به رو خواهند شد و برای مبارزه با این عوامل خسارت زا باید 

با کارشناسان پهنه و کلینیک های گیاه پزشکی مشورت کنند.

تاکید مقامات دولتی بر حل مشــکلات از 
طریق FATF این سؤال را ایجاد می کند که 
آیا قرار است همچون تجربه برجام کل اقتصاد 
ایران گروگان سیاســت خارجی قرار بگیرد و 

پیشرفت و توسعه کشور عقب بیفتد یا خیر؟
به گزارش خبرگزاری فارس؛ اخیرا »سید محسن 
دهنوی«، سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
از آغاز بررسی کارشناســی لوایح پیوستن ایران به 
 )CFT( کنوانســیون مقابله با تأمین مالی تروریسم
و کنوانســیون پالرمو در کمیســیون های تخصصی 

دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام خبر داد.
پیش از این صادق آملی لاریجانی به ارجاع دوباره 
FATF به مجمع تشخیص مصلحت نظام از سوی مقام 
معظم رهبری در پی درخواست رئیس جمهور اشاره 
کرده بود و گفته بود که دســتور تشکیل کمیسیون 
مشترک مرکب از نمایندگان سه کمیسیون تخصصی 
»اقتصادی«، »سیاسی، امنیتی و دفاعی« و »حقوقی 

و قضائی« داده شد تا موضوع را با در نظرگرفتن همه 
جوانب و ملاحظــات مرتبط با مصالح مردم مجدداً 
بررســی کنند و مســتندات نهائی آن  را در صحن 

مجمع ارائه دهند.
موضوع FATF با روی کار آمدن دولت چهاردهم به 
یکی از مباحث پرتکرار در صحبت های برخی مقامات 

از جمله وزیر اقتصاد تبدیل شده است.
همتی بــرای اولین بار در ۱۴ مهرماه در صفحه 
شــخصی خود در ایکس نوشــت که »صبح امروز 
گزارشــی از وضعیت فعلی و اقدامات ضروری برای 
عادی سازی پرونده ایران در FATF به رئیس جمهور 
ارائه کردم.« همتی تاکید کرد که با همکاری و وفاق 
محدودیت های مالی علیه ایران را کاهش خواهیم داد.

پیــش از ایــن در مــورد برجــام همچنیــن 
اظهار نظرهایی وجود داشت؛ چنانکه حسن روحانی، 
رئیس دولت های یازدهــم و دوازدهم گفته بود که 
»برجام ایجاد تسهیلات لازم و برداشتن موانع است 

و فضائی را ایجاد می کند تا بتوانیم از همه امکانات به 
نفع مردم و توسعه و پیشرفت کشور استفاده کنیم.«

با امضا شدن برجام، علی طیب نیا، وزیر اقتصاد 
دولت اول روحانی گفت که »هم اکنون شاهد رفت 
و آمد هیئت های مختلف خارجی به کشور هستیم 
که همگی حاضر به سرمایه گذاری در کشور هستند.«

»ولی الله ســیف«، رئیس کل وقت بانک مرکزی 
نیز معتقد بود: اقتصاد ایران به ثبات رســیده و سال 
آینده باید منتظر رشد و شکوفایی اقتصاد ایران بعد 

از توافق هسته ای باشیم.
اما خیلــی زود صحبت های بعدی مقامات پرده 
از مســائل دیگری برداشــت. »علی اکبر صالحی«، 
رئیس ســازمان انرژی اتمی وقــت هم در فروردین 
ســال 95 به بدعهدی ها اشــاره کرد و گفت: هنوز 
شــرایط رفع تحریــم انجام نشــده اســت، هنوز 
بانک های بزرگ پا پیش نگذاشــته اند، دلیلش این 
اســت که در زمان تحریم مجازات های ســنگینی 

شــده اند و هنــوز از ارتبــاط با ایران تــرس دارند.
»عباس عراقچی« معاون وقت وزیر خارجه ایران 
و وزیر امور خارجه فعلی هم سال 96 در اندیشکده 
سلطنتی روابط بین الملل »چتم هاوس« صراحتا گفت 
که ایران برجام را داستانی موفق نمی داند؛ چون ایران 
از آن بهره مند نشده و تحریم ها برداشته نشده است.

همچنین ولی الله ســیف، رئیس کل وقت بانک 
مرکزی همان سال های ابتدائی اجرای برجام به این 
موضوع اشاره کرد که تقریباً هیچ چیز اتفاق نیفتاده 
اســت. به طور کلی ما قادر نیستیم از پول های خود 

در خارج استفاده کنیم.
حالا تاکید بر روی حل مشکلات اقتصادی و بانکی 
با FATF یادآور این موضوع است که آیا بار دیگر قرار 
اســت چند وقتی کشور سرگرم FATF باشد و زمان 
از دست برود؟ آیا قرار است کشور از مسیر پیشرفت 
عقب بماند و اقتصاد در گروگان سیاســت خارجی 

قرار بگیرد یا خیر؟

آغاز به کار
 کمیته دستمزد ۱404

عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار با اشاره به آغاز 
فعالیت کمیته مزد برای محاسبات دستمزد ۱۴۰۴ گفت: تلاش 
تشکل های کارگری بر این است که به صورت منطقی و بهتر 

بتوانند تصمیماتی برای دستمزد سال آینده اتخاذ کنند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم،  »محمدرضا تاجیک«، عضو کمیته 
دستمزد شورای عالی کار با اشاره به اینکه اولین جلسه کمیته مزد 
شورای عالی کار روز ۲۴ دی ماه برگزار شد، گفت: اولین نشست به 
صورت سه جانبه با حضور نمایندگان دولت، کارگران و کارفرمایان 
در محل وزارت کار برگزار شد. دستور کار کمیته مزد، آغاز محاسبات 

دستمزد ۱۴0۴ بود.
وی بیــان کرد: نتایج محاســبات در کمیته دســتمزد برای 
تصمیم سازی به شورایعالی کار ارجاع داده می شود. در جلسه روز 
دوشــنبه اعضا معرفی شدند و از ســازمان های ذی ربط در حوزه 
مســکن و بهداشت درخواســت ارائه گزارش عملکرد در یک سال 

گذشته را داشتیم تا بتوانیم بهتر تصمیم بگیریم. 
تاجیک افزود: در دولت قبل صحبت از راه اندازی قرارگاه مسکن 
در جهت تسهیل شرایط مسکن کارگران بود. درنتیجه درخواست 
کردیم تا گزارشی ارائه شود و ببینیم کجای کار هستیم. نمایندگان 
کارگری انتظار دارند امســال محاسبات سبد معیشت با مشارکت 
کارگران و کارفرمایان براساس هزینه های واقعی زندگی انجام شود.
عضو کمیته دستمزد شورای عالی کار با تأکید بر اینکه تلاش 
تشکل های کارگری بر این است که به صورت منطقی و بهتر بتوانند 
تصمیماتی برای دستمزد سال آینده اتخاذ کنند، ادامه داد: قدرت 
خرید کارگران در ســال جاری بسیار کاهش یافته است. کارگران 

برای تأمین هزینه های مسکن دچار مشکل زیادی هستند. 
نماینده مجمع عالی کارگران جمهوری اسلامی ایران درخصوص 
معیشت کارگران هم گفت: در سال ۱۴03توقع داشتیم که افزایش 
متناسب با ماده ۴۱قانون کار انجام پذیرد که این مهم صورت نگرفت. 

تقویت قدرت خرید کارگران یک ضرورت است.
وی با اشاره به تأکید برکنترل تورم گفت: انتظار داریم دولت با 
کنترل تورم شرایط معیشتی کارگران را بهبود بخشد. ما به دنبال 
افزایش قدرت خرید کارگران هستیم تا کارگران از پس هزینه های 

زندگی خود بر بیایند.
تاجیک تصریح کرد: در جلسه قبلی شورای عالی کار، درخواست 
کارگران از شــورای عالی این بود که موضوع افزایش حق مسکن 
کارگران در ســال جاری پیگیری و پیشنهاد افزایش 35 درصدی 
حق مسکن توسط وزیر کار به هیئت دولت برده و مصوب شود تا 
معوقه این ۱0 ماه به حساب کارگران واریز شود. پرداخت معوقات 

حق مسکن در صورت تصویب هیئت وزیران امکان پذیر است.

مالیات بر عایدی ســرمایه، علاوه بر مهار 
سفته بازی و کاهش التهابات قیمتی، می تواند 

به تثبیت بازار ارز کمک کند.
به گــزارش ایبنا؛ سیاســت گذار پولی دو هدف 
کلیدی را دنبال می کند؛ نخســت، تأمین نیاز های 
ارزی واقعی کشور از مسیر های رسمی و دوم، محدود 
کردن بازار غیررسمی از طریق تقویت بازار رسمی. این 
سیاست با افزایش عمق معاملات و انتقال علامت دهی 
قیمتی به بازار رسمی، به دنبال ایجاد ثبات و شفافیت 

در اقتصاد است.
اگرچه ایده تقویت بازار رسمی و محدود کردن 
بازار غیررسمی گامی مترقی به شمار می رود؛ اما این 
سیاست با چالش های مهمی روبه رو است. مهم ترین 
چالش، کوچک کردن بازار غیررسمی یا همان بازار 
ســیاه ارز است. بازار ســیاه همواره به دلیل ماهیت 
غیرشــفاف خود، بر بازار های رسمی سایه انداخته و 
سیاست های اقتصادی را با موانع جدی مواجه کرده 
اســت. معاملات در این بازار بر مبنای سازکار هایی 
مبهم انجام می شود که پیامد آن افزایش ناکارآمدی 

در سیاست گذاری اقتصادی است.
راهکار هــای مختلفــی برای کنتــرل و کاهش 
اثرات بازار ســیاه مطرح شــده اســت که از جمله، 
می توان به ظرفیت های قانون جدید مبارزه با قاچاق 

کالا و ارز، تنوع بخشــی به مبادلات ارزی کشــور، و 
ایجاد شــبکه های پرداخت غیردلاری اشــاره کرد؛ 
امــا ابزار دیگری که می تواند نقش مؤثری ایفا کند، 
شفاف ســازی معاملات ریالی و استفاده از ابزار های 

مالیاتی است.
ریالی که در دست مردم جریان دارد، بدون هیچ 
مانعی می تواند در بازار های مختلف از مسکن و خودرو 
گرفته تا طلا و ارز حرکت کرده و به سفته بازی دامن 
بزند. اما با شفاف ســازی مبادلات ریالی، می توان رد 
پول را در اقتصاد گرفت و معاملات دلاری را نیز زیر 
نظر قرار داد. ابزار های مالیاتی، مانند مالیات بر عایدی 

سرمایه، در این جا نقش کلیدی ایفا می کنند.
مالیات بر عایدی سرمایه )CGT( یکی از پایه های 
مالیاتی تنظیم گر اســت که در بسیاری از کشور ها 
برای مهار سفته بازی های مخرب در بازار ها استفاده 
می شود. این ابزار، با کاهش انگیزه خرید و فروش های 
غیرضروری و سوداگرانه، می تواند ثبات بیشتری در 

بازار های مختلف، به ویژه بازار ارز، ایجاد کند.
تأثیر مالیات بر عایدی سرمایه در مهار سفته بازی

 کامران ندری، اقتصاددان، بر این باور اســت که 
مالیات بر عایدی ســرمایه می تواند بازار هایی را که 
فعالیت های ســوداگرانه در آنهــا رواج دارد، تنظیم 
کند. به گفته او، این ابزار به ویژه در کاهش رفتار های 

سوداگرانه افراد عادی و مبتدی مؤثر است. وی معتقد 
اســت که مالیات بر عایدی سرمایه نه تنها به تنظیم 
بازار کمک می کند، بلکه با کاهش نرخ تورم، اثرگذاری 

آن چند برابر خواهد شد.
اگر ایــن ابزار به درســتی و دقیق اجرا شــود، 
می توانــد آرامش بلندمدتی را در بازار های طلا، ارز، 
خودرو و مســکن ایجاد کند. اما اجرای این سیاست 

به زیرساخت های قانونی و اجرائی قوی نیاز دارد. 
با تصویب این طرح، نقل وانتقال های مالی شفاف 
می شــود و امکان اخذ مالیات از تراکنش های ارزی 
و طلایی فراهم خواهد شــد. این امر باعث می شود 
دلالان در شرایط التهاب بازار از خرید و فروش مکرر 
منصرف شوند و از ایجاد نوسانات غیرواقعی در نرخ ها 

جلوگیری شود.
نگاهی به موانع اجرای طرح در مجالس گذشته

 در حالــی که دنیا تجربه ای موفق و طولانی در 
اســتفاده از مالیات بر عایدی سرمایه  دارد، در ایران 
اما این ابزار با موانع متعددی روبه رو بوده است. طرح 
مالیات بر سوداگری که ترکیبی از حکمرانی ریال و 
مالیات بر عایدی سرمایه است، از سال ۱386 مطرح 

شده، اما تاکنون به قانون تبدیل نشده است.
وحید عزیزی، کارشــناس اقتصادی نیز معتقد 
اســت که روند طولانی تصویب مالیات بر سوداگری 

نشان دهنده ضعف نظام قانون گذاری است. این طرح 
بار هــا در مجالس مختلف مطرح شــده و حتی در 
کمیســیون های اقتصادی به تصویب رسیده، اما به 
دلایل مختلف، از جمله مخالفت های مقامات اجرائی 
یا عدم پیگیری جدی، تاکنون به نتیجه نرسیده است.
عزیزی تأکید می کنــد که مجلس یازدهم باید 
با رفع ایرادات جزئی شــورای نگهبان، این طرح را 
به صحن علنــی برده و به تصویب نهائی برســاند. 
وی از هیئت رئیســه مجلس خواسته است تا اقدام 
کمیســیون اقتصادی را برای تأخیر در بررسی این 

طرح پیگیری کند.
بازار ارز ایران با چالش های ساختاری متعددی 
روبه رو است که بدون اصلاحات بنیادین، امکان کنترل 
و تثبیت آن دشوار خواهد بود. یکی از ابزار های کلیدی 
برای ایجاد شفافیت و تنظیم بازار، مالیات بر عایدی 
سرمایه اســت. این ابزار، علاوه بر مهار سفته بازی و 
کاهش التهابات قیمتی، می تواند به تثبیت بازار ارز 

کمک کند.
اجرای موفق این طرح نیازمند اراده سیاســی، 
زیرســاخت های قانونی قــوی و همراهی نهاد های 
اجرائی است. اگر این شرایط فراهم شود، مالیات بر 
عایدی ســرمایه می تواند گامی مؤثر در مسیر ایجاد 
ثبات اقتصادی و کاهش فشار بر معیشت مردم باشد.

 مهار دلار با حکمرانی ریال

مالیات بر عایدی سرمایه به ثبات بازار ارز کمک می کند

نایب رئیس کمیســیون صنایع مجلس شــورای 
اســلامی گفت: واگذاری ایران خودرو به قطعه سازان 
نوعی رانت اســت و اگر چنین واگذاری  اتفاق بیفتد، 

این رانت بیشتر خواهد شد.
سید جواد حسینی کیا در گفت وگو با اقتصاد معاصر در 
ارتباط با  واگذاری ایران خودرو به شرکت کروز اظهار داشت: 
یکی از اساسی ترین اشکالات این تصمیم آن است که واگذاری 
خودروسازی به قطعه ساز صحیح نیست؛ در دنیا نیز به چنین 
موضوعی توجه شــده که قطعه ســاز باید قطعه ساز باشد و 

خودروساز هم خودروساز باشد.
وی ادامــه داد: مــا بــا خصوصی ســازی موافقیــم اما 

خصوصی ســازی ای که منافع مردم را تامین کند. دولت هم 
باید در جایگاه سیاست گذار، توانایی سیاست گذاری در عرصه 
خودرو را حفظ کند. اگر قرار باشــد که قطعه ساز، خودروساز 

بشود، این سیاست گذاری به درستی محقق نخواهد شد. 
نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس ادامه داد: نکته دیگر 
این است که در شرایط تحریمی، خودرو یک مسئله حیاتی 
برای کشور محسوب می شود. اولین تحریم دوره ترامپ، تحریم 
خودرو بود که نشــان دهنده اهمیت استراتژیک این موضوع 
است. بنابراین، حاکمیت باید به میزان لازم نقش داشته باشد 
اما این نقش نباید به دخالت های بی مورد یا ایجاد حیاط خلوت 
مالی برای دولت منجر شود. حاکمیت باید سیاست گذاری کند، 

به نحوی که خودرو های رقابتی، ارزان قیمت و صادرات محور 
تولید شوند اما اکنون این شرایط وجود ندارد.

حســینی کیا با اشــاره به واردات خــودرو و تامین ارز 
خودروهــای وارداتــی، گفت: بــه نظر من، اگــر قانونی که 
مجلس تصویب کرده اجرائی شــود، واردات خودرو می تواند 
خودروســازان داخلی را وادار کند که به سمت رقابتی شدن 

در قیمت و کیفیت حرکت کنند.
نایب رئیس کمیســیون صنایع مجلس در ارتباط با نظر 
کمیســیون در موضوع واگذاری ایران خودرو به کروز تصریح 
کرد: نظر کلی کمیسیون را نمی دانم اما شخصا با این واگذاری 
مخالفم. معتقدم قطعه ســاز باید قطعه ساز باشد و خودروساز 

نیز خودروســاز بماند. هرکدام از اینهــا باید در جایگاه خود 
مورد بررسی قرار گیرند؛ اگر هم قرار است واگذاری به بخش 
خصوصی صورت گیرد، بهترین شــکل آن واگذاری از طریق 
بورس به عموم مردم یا به کارکنان ایران خودرو است، به طوری 
که سهام بین افراد مختلف توزیع و از ایجاد رانت جلوگیری 
شود. به گفته حسینی کیا اکنون برخی از این قطعه سازان که 
در ایران خودرو سهم دارند، قیمت قطعات شان گران تر است 
و پول خود را نیز زودتر از دیگران دریافت می کنند؛ در حالی 
که دیگران باید ۱۲0 روز صبر کنند. این مســئله نوعی رانت 
است و اگر چنین واگذاری ای اتفاق بیفتد، این رانتی که اکنون 

وجود دارد حتی بیشتر هم خواهد شد.

نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس مطرح کرد

خطر افزایش رانت با واگذاری ایران خودرو به قطعه سازان

آش نخورده و دهان سوخته

اظهارات عجولانه مسئولان درباره انتقال پایتخت
قیمت خانه را در مکران افزایش داد

در پی انتشار سخنان مســئولان مبنی بر انتقال 
پایتخت اقتصادی کشــور به مکران، بازار مسکن این 
منطقه شاهد افزایش چشــمگیر قیمت ها بوده است. 
این تغییرات بــر زندگی روزمره مردم محلی نیز تأثیر 

گذاشته است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، طرح انتقال پایتخت اخیرا در 

نشست های مختلف از سوی برخی مقامات مطرح شد. 
بحــران تأمین آب مورد نیاز پایتخت، رئیس جمهور دولت 
چهاردهم )۱۱ دی ۱۴03( را به آن واداشت که مسئله تغییر 
پایتخت اقتصادی به یکی از استان های حاشیه دریا را مطرح 
و اعلام کند؛ »یکی از دلایلی که ما را بر آن داشته است تا به 
موضوع تغییر پایتخت بیندیشیم، نابرابری میان منابع و مصارف 
در تهران است.« همین کلیدواژه کافی بود که قیمت ملک در 

مناطقی که دریای آزاد دارد افزایش یابد.
پس از سخنان رئیس دولت، »فاطمه مهاجرانی« سخنگوی 
دولت هم )۱8 دی ۱۴03( با اشاره موضوع انتقال پایتخت از 
تهــران، اظهار کرد: »در هر حــال »مکران« به عنوان یکی از 
گزینه ها مطرح است. دو شورا تشکیل شده است، یک شورایی 
که مشــکلات پایتخت را رصد می کند، یکی از موضوعاتی که 
مطرح است این است که ظرفیت های بالایی در منطقه مکران 

وجود دارد.«
طبق گفته عده ای از کارشناســان اقتصادی اخبار انتقال 
پایتخــت اقتصادی به مکران عملًا زمینه اجرائی ندارد و تنها 

موجب گران شدن زمین و خانه های این منطقه شده است.
درخصوص انتقال پایتخت به مکران، »معین الدین سعدی« 
نماینده پیشین چابهار در مجلس گفت: خبرهای انتقال پایتخت 
به مکران فقط باعث گران شدن زمین و اجاره در این منطقه 
شــده و بدون هیچ تغییری در زندگی مردم، هزینه ها را برای 

آنان افزایش داده است.
وی ادامه داد: منطقه مکران پایین ترین شاخص های توسعه 
را دارد و هنــوز درصد بزرگی از مردم آب لوله کشــی ندارند، 
ظرفیت های بی بدیل در مکران وجود دارد اما عقب ماندگی ها 
به قدری زیاد اســت کــه دولت ابتدا باید در حوزه توســعه 
زیرســاخت ها کاری انجام دهد و بعد مســائلی نظیر انتقال 

پایتخت را مطرح کند.
عقب نشینی کابینه دولت چهاردهم از گفته های خودشان 
تنها موجب افزایش قیمت زمین، ملک و رشد قیمتی در منطقه 
مکران شده است. بررسی های میدانی نشان می دهد که قیمت 
مسکن در این منطقه پس از اعلام خبر انتقال پایتخت به طور 

میانگین ۱0 میلیون تومان افزایش یافته است.
به گفته یکی از مشاورین املاک در محله بنیاد علوی چابهار، 
آخرین معامله یک ساختمان شش طبقه ای پیش از اعلام خبر 
انتقال پایتخت به مکران متری 50 میلیون تومان قیمت گذاری 
شــد، اما پس از اعلام این خبر قیمــت یکی از طبقات همان 
ساختمان متری 60 میلیون تومان برای معامله نرخ گذاری شد.
همچنین یکی دیگر از مشاورین املاک واقعه در بلوار شهید 
ریگی چابهــار اعلام کرد که پس از اعلام خبر انتقال پایتخت 
به منطقه مکران میانگین پنج میلیون تومان هر متر واحدها 
افزایش داشــته است، اما فروشندگان پای معامله تخفیف هم 

می دهند.


